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Два месяцы  таму Ірыну
Моцную асудзілі на чатыры
гады калоніі агульнага рэжы-
му. Яе прызналі вінаватай у
злоўжыванні правамі апеку-
на, катаванні непаўналетня-
га ды незаконным пазбаў-
ленні свабоды . Зараз яна
чакае перагляду прысуду.
Паводле жанчыны, мясцо-
вая ўлада гэтак адпомсціла
ёй за скаргі на чыноўнікаў
райвыканкаму. Прытулак
расфармаваны. Дзеці, якімі
апекавалася сям’я Моцных,
цяпер жывуць у іншым мес-
цы. Родныя дзеці спадзяюц-
ца на справядлівасць і выз-
валенне маці.
Незадоўга да вынясення

выраку сям’я Моцных перае-
хала з Клімавічаў у суседнюю
Віцебскую вобласць. За гас-
падаркай прыглядае старэй-
шы сын Дзмітрый. З яго слоў,
Ірыну Ўладзіміраўну трыма-
юць у Магілёўскім следчым
ізалятары. У яе праблемы са
здароўем — цукровы дыябет,
высокі ціск, скардзіцца на
сэрца.
Дзмітрый кажа, што і ён, і

ягоныя дзве сястры і брат не
могуць дагэтуль ачуняць ад
выраку. На судовым пасяд-
жэнні іх не было, бо яно пра-
ходзіла ў закрытым рэжыме
і яны не ведаюць усіх дэта-
ляў справы. Тым не менш
Дзмітрый перакананы, што
прысуд — жорсткі і неспра-
вядлівы. Ніхто з прыёмных
дзяцей, адзначае ён, не па-
цярпеў, ім не нанесеныя ма-
ральныя траўмы, яны жывыя
і здаровыя — а маці сядзіць
у турме.

«Яна піша, што спадзяец-

«МАМА СПАДЗЯЕЦЦА
НА МІЛАСЦЬ БОГА І НА СПАГАДУ ЛЮДЗЕЙ»
Незалежныя СМІ працягваюць адсочваць лёс Ірыны

Моцнай, былой выхавацелькі прыёмнай сям’і з горада
Клімавічы. Зусім нядаўна карэспандэнт Радыё Свабода
паразмаўляў з яе сынам, які распавёў, як адчувае сябе
маці, што будзе далей з гэтай гучнай справай. Прапану-
ем нашым чытачам азнаёміцца з матэрыялам Свабоды.

ца на міласць Бога і на тое,
што ў людзей ёсць спагадлі-
васць да яе», — зазначае
Дзмітрый:

«Найперш, яна ўдава. За
сямнаццаць  гадоў нічога
ніхто не бачыў кепскага, і рап-
там па смерці бацькі пачало-
ся нешта дзіўнае. Раней яна
скардзілася, дамагалася не-
чага. Гэта адна з прычынаў
пераследу. Гэта ўсё амараль-
на, незаконна. Мая маці не
павінна знаходзіцца ў турме.
Суд у Клімавічах — пад моц-
ным ціскам мясцовай ула-
ды».
З некаторымі гадаванцамі

прытулку Моцных Дзмітрый
камунікуе. Кажа, што яны су-
муюць па сваім доме. Сям’я
Моцных да ліпеня апекава-
лася шасцю прыёмнымі
дзецьмі. Вядома, што двое
дзяцей  адмовіліся даваць
паказанні супраць прыёмнай
маці. Падчас папярэдняга
следства настойвалі, што яна
іх мама.
Яшчэ дваіх, непаўналетніх

Яну і Аліну, гадуе іх бабуля.
Жывуць яны ў вёсцы пад са-
мым райцэнтрам. Жанчына
не хавае, што паскардзілася
ў аддзел адукацыі на Ірыну
Моцную , калі ўбачыла на
целе ўнучак сляды збіцця.

«Калі б яна захацела тады
пагутарыць, чыста па-людску,
як я прасіла яе і прапаноўва-
ла ёй, магчыма, усяго гэтага і
не было б. Я б не пісала ніку-
ды. Мы б разабраліся між са-
бой, і ўсё. Яна не захацела. А
глянуўшы на гэтыя памятыя
пальчыкі ды рубцы сінія на
целе ў Яны — я не стрымала-
ся і напісала», — тлумачыць

сваю пазіцыю жанчына.
На пытанне — ці гэта па-

людску, што жанчыне трэба
будзе чатыры гады адсед-
зець у турме? — суразмоўні-
ца адказала: «Для жанчыны
гэта многа, тым больш, як яна
кажа, што ў яе і цукар у крыві
павышаецца і ціск. Але ж у
суддзяў жа свае законы. Яны
больш ведаюць пра правы
дзяцей».
У Клімавічах сітуацыя з

прытулкам была на слыху.
Публічна яе, аднак, старалі-
ся не абмяркоўваць .

Дзмітрый Моцны зазначае,
што яны спадзяваліся на
падтрымку мясцовай  гра-
мадскасці і чакалі яе, аднак
марна: «Грамадскасць  на
Захадзе заўжды  імкнецца
знайсці праўду, нечага дасяг-
нуць і цікавіцца заўжды праб-
лемамі, — кажа Дзмітрый. —
А ў нашага грамадства —
абыякавасць і страх. Боязь
за сябе — маўляў, наступны
раз сам траплю ў такую ж сіту-
ацыю».
Разгляд касацыйнай спра-

вы адбудзецца 5 сакавіка.
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Дать ответ на этот вопрос
попытались на коллегии Ми-
нистерства образования, со-
стоявшейся 11 февраля. Ми-
нистр образования Михаил
Журавков пообещал, что они
на своём уровне постарают-
ся решить задачу освободить
педагогов от несвойственной
им работы и дополнитель-
ных нагрузок.
Его поддержал замести-

тель Вадим Богуш, который
объяснил: «Прямая ответ-
ственность за бумаготворче-
ство и обязанности по управ-
лению объёмами докумен-
тов лежит на территориаль-
ных управлениях образова-
ния. Есть настоятельная
просьба контролировать и
упорядочивать поток доку-
ментов в школах». Это давно
стало насущной необходимо-

Михаил ПЕТРОВ

ПЕДАГОГИ ЗАНИМАЮТСЯ
НЕ СВОЕЙ РАБОТОЙ

Белорусский учитель ведёт до 20 документов, класс-
ный руководитель — значительно больше. Вот такая
новость появилась недавно на портале TUT.BY, где ссы-
лаются на официальные сведения Министерства об-
разования. Когда же закончится это бесконечное сочи-
нительство?

стью, ведь потоки инструкций,
отчётов и докладов превра-
тились в самый настоящий
бумажный вал.
Правда, мои знакомые пе-

дагоги в один голос жалуют-
ся не столько на навязанное
им бумаготворчество, сколь-
ко на принуждение выпол-
нять несвойственные им обя-
занности. Заполнить какой-
нибудь бесполезный бланк
можно и дома после работы,
если не успел это сделать в
школе. А вот когда тебе нуж-
но обойти одиноких пенсио-
неров и убедиться, что они
живы-здоровы, то это, как го-
ворится, уже совсем другой
разговор. Учителя городских
и сельских школ Климовичс-
кого района могут привести
массу подобных примеров.
Проверка печного оборудо-

вания, поквартирный обход
для сверки списков избира-
телей, дежурство на дискоте-
ках, сбор старых газет и пла-
стиковых бутылок…
Поэтому уж лучше писать
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Міхаіл Дуктаў нарадзіўся ў
1972 годзе ў Мілаславічах
Клімавіцкага раёну. Закончыў
з адзнакай гістарычны фа-
культэт Магілёўскага педагаг-
ічнага інстытута. Вярнуўся на
малую Радзіму, каб праца-
ваць у школе і прысвяціць
жыццё роднаму краю. Стаў
настаўнікам гісторыі вышэй-
шай катэгорыі, аўтарам мета-
дычных рэкамендацый  па
арганізацыі школьнай краяз-
наўчай работы. Ужо даволі

Сяржук АРЖАНЦАЎ

НА ЎЗЛЁЦЕ ЖЫЦЦЯ
Калі я ўпершыню сустрэўся з Мішай Дуктавым, пара-

змаўляў, паслухаў сакавітую беларускую гаворку, то
потым доўга не мог пазбыцца адчування, што недзе ўжо
бачыў яго і быццам бы раней быў з ім знаёмы. І толькі
праз нейкі час мільганула і падказала думка — ён жа
вельмі падобны на маладога Якуба Коласа! Тое, што
гэта не выпадковасць, пацвердзілі і іншыя ягоныя сябры
і таварышы. І яны таксама казалі, што малады на-
стаўнік з клімавіцкай вёскі нагадвае ім аўтара хрэста-
матыйнай “Новай зямлі”. На жаль, наш зямляк Міхаіл
Дуктаў так і не паспеў напісаць свой галоўны твор пра
родныя Мілаславічы.

хутка ён становіцца вядомым
краязнаўцам, яго ведаюць на
Клімаўшчыне і па ўсёй воб-
ласці.
У мясцовых выданнях з’яў-

ляецца шэраг публікацый,
якія сведчаць аб творчых за-
хапленнях Міхаіла: “З гісторыі
вёскі Мілаславічы”, “Курганы
на Іпуці”, “Прамень з 1867
года”, “Беларускія песняры
на Клімаўшчыне”, “Пазнай
свой край” і інш. Яшчэ больш
важкім унёскам трэба на-

зваць “Геаграфічна-статыс-
тычны слоўнік: Клімавіцкі
раён”. Наўрад ці без дапамогі
мілаславіцкага краязнаўцы
гэтая каштоўная кніга пара-
давала б сваіх чытачоў. Сён-
ня яна ёсць ва ўсіх бібліятэ-
ках Клімавіцкага раёну.
Здаецца, і так зроблена

шмат карыснага, але гісторык
Дуктаў цудоўна разумеў, як
па-сапраўднаму захаваць і
зберагчы  для народа яго
ўласнае жыццё, скарбы далё-
кай мінуўшчыны і дасягненні
нашай сучаснасці. У Міласла-
віцкай  школе ствараецца
гісторыка-этнаграфічны му-
зей, які стаў гонарам як для
педагогаў і вучняў, так і для
ўсяго насельніцтва вёскі.
Сотні экспанатаў, калекцыі
адзення і розных старажыт-
ных прадметаў, фатаграфіі,
дакументы, аўтографы знака-
мітых ураджэнцаў. Уявіце, што

ў школьным музеі быў асоб-
ны “Археалагічны раздзел”! А
колькі невядомых знаходак і
фактаў адшукалі і захавалі
для будучых пакаленняў, калі
стваралі раздел “Гісторыя
вёскі Мілаславічы”. Гэтая
шматгадовая дзейнасць зра-
біла з Міхаіла Дуктава сапраў-
днага летапісца сваёй зямлі,
на якой ён нарадзіўся і дзе-
ля якой нястомна і шчыра
працаваў.
Ён памёр на жыццёвым і

творчым узлёце. Нечакана,
раптоўна, неспадзявана для
ўсіх, хто яго знаў і ведаў. Траг-
ічная вестка за лічаныя гадз-
іны абышла Клімавічы. На
пахаванне ў Мілаславічы
прыехала мноства людзей.
Гэта дае надзею, што зроб-
леннае Міхаілам, а для яго
сяброў проста Мішай Дукта-
вым, застанецца ў нашай па-
мяці назаўжды.

бумажки, помня при этом, что
принцип «Из двух зол выби-
рай меньшее» ещё никто не
отменял. Особенно для на-
шей белорусской действи-
тельности.
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Об этом можно судить по заявлению
председателя облисполкома Доманев-
ского. В январе 2015-го глава области
поставил задачу — усилить работу по
привлечению инвестиций. «Привлече-
ние инвестиций должно стать одним из
приоритетных направлений деятельно-
сти местной власти, - сказал он. – Одна-
ко многие из председателей горрайис-
полкомов не хотят этого понимать и за-
ниматься этим» (опубликовано на сай-
те Могилёвского облисполкома).
Для подтверждения  сказанного Вла-

димир Доманевский привёл такой при-
мер: «Уже на протяжении нескольких
лет в Глусском, Климовичском, Хотимс-

«Гэта былы намеснік старшыні раён-
нага суду ў Магілёве Ўмараў, які за ха-
бар быў асуджаны на 14 гадоў пазбаў-
лення волі. Да такой жа меры пакаран-

За год у Беларусі пакаралі 267 каруп-
цыянераў. У мінулым годзе прысудаў за
карупцыйныя злачынствы было больш
на 26%, чым у 2013-м. Пра гэта 18 люта-
га на прэс-канферэнцыі ў Мінску паве-
даміў намеснік старшыні Вярхоўнага
суда Валерый Калінковіч.
За 2014 год за крадзеж шляхам зло-

СТАЛА ВЯДОМА,
КОЛЬКІ Ў БЕЛАРУСІ ЗА ГОД
ПАКАРАЛІ КАРУПЦЫЯНЕРАЎ

Як перадала Еўрарадыё, лічбы агу-
чыў намеснік старшыні Вярхоўнага
суда Валерый Калінковіч.

ўжывання службовымі паўнамоцтвамі
асудзілі 120 чалавек. За атрыманне ха-
бару былі асуджаныя 69 чалавек, за дачу
хабару — 48. З ліку карупцыянераў 153
прыгавораныя да пазбаўлення волі, 197
пазбаўлены права займаць пэўныя па-
сады. 38 чалавек былі толькі аштрафа-
ваныя за здзейсненыя імі карупцыйныя
злачынствы, інфармуе газета "Народная
воля".
Валерый Калінковіч нагадаў пра суд-

дзяў, якія апошнім часам здзейснілі ка-

рупцыйныя злачынствы і былі пакара-
ныя. Гэта былы намеснік старшыні суда
Кастрычніцкага раёна Магілёва Магамед
Умараў, асуджаны за атрыманне хабару
да 14 гадоў пазбаўлення волі. На такі ж
тэрмін былі асуджаныя былы намеснік
старшыні суда Савецкага раёна Гомеля
Юрый Жораў і былы намеснік Беларус-
кага ваеннага суда Юрый Тузаў. Былы
старшыня суда Кіраўскага раёна асуджа-
ны на пяць гадоў пазбаўлення волі за
махлярства, інфармуем БелаПАН.

Алег ГРУЗДЗІЛОВІЧ, Радыё Свабода

КАРУПЦЫЯ СЯРОД СУДДЗЯЎ:
чатырох асудзілі за хабар, аднаго — за махлярства

Намеснік старшыні Вярхоўнага
суду Валер Калінковіч на пытанне
Радыё Свабода пра карупцыю ў судо-
вай сістэме распавёў пра пакараных
за мінулы год суддзяў.

ня асуджаны былы намеснік старшыні
раённага суду з Гомеля Жораў.
Зусім нядаўна Вярхоўным судом за-

вершаны разгляд справы былога на-
месніка Беларускага вайсковага суду Ту-
зава, які асуджаны на значны тэрмін. І
на 5 гадоў пазбаўлення волі быў асуд-
жаны былы старшыня Кіраўскага раён-
нага суду, але не за хабарніцтва, а за
махлярства разам з падбухторваннем

да хабару.
Як бачна, меры пакарання да нашых

былых калегаў выбраны даволі суво-
рыя, фактычна максімальныя. І я ад-
казна заяўляю, што ў выпадках паўта-
рэння такіх праяў мы гэтаксама прын-
цыпова будзем ацэньваць  кожную
здраду ў судовай сістэме той прысязе,
якую даюць суддзі перад заступленнем
на пасаду».

Тимур НЕЗВАНОВ

ИНВЕСТИЦИОННАЯ КАРТА ЕСТЬ,
А ИНВЕСТОРОВ — НЕТ

Год назад было объявлено о созда-
нии первой в Беларуси инвестицион-
ной Интернет-карты Могилёвской
области. Предполагалось, что этот
информационный ресурс позволит
привлечь инвесторов и заинтересу-
ет их инвестиционным потенциалом
Могилёвщины. Но, образно говоря,
карта оказалось битой.

ком районах не привлечено ни одного
доллара прямых инвестиций». По мне-
нию председателя облисполкома, для
активизации инвестиционной деятель-
ности в регионах необходимо исполь-
зовать все возможные средства, в том
числе и сайты горрайисполкомов. Не-
обходимо, чтобы инвестор нашёл на
интернет-ресурсе всю необходимую ин-
формацию о районе, а также изучил
конкретные предложения.
Что ж, на сайте Климовичского рай-

исполкома есть раздел «Инвестиции»,
где можно узнать про «Приоритетные
направления привлечения инвестиций
в Климовичском районе». Уже несколь-
ко лет информация раздела почти не
меняется. Даже социальная характери-
стика района даётся по состоянию на 1
января 2012 года! А ведь много чего из-
менилось за прошедшее время в стра-
не и, тем более, на Климовщине. Не из-
менилось только положение с инвес-
тициями. Но при таком подходе к при-
влечению инвесторов — это, откровен-
но говоря, совсем не удивительно.
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Чыноўнікі з “ідэалагічнай вертыкалі”
на апошнім “адзіным дні інфармавання
насельніцтва” з імпэтам распавядалі
ўдзячным працаўнікам вёскі пра тое, што
па выніках працы за 2014 год у сельга-
сарганізацыях Магілёўшчыны ў пара-
ўнанні з 2013 годам выраслі аб’ёмы
вытворчасці збожжавых і зернебабовых
культур больш чым на 27%, льнавалак-
на – на 15%, рапса – амаль на 7%, буль-
бы – на 8%, малака – на 0,1%, вырошч-
ванне жывёлы і птушкі (у жывой вазе)
адпаведна на 3% і 5%.
Прачытаўшы святочны рапарт аб не-

чуваным росквіце сельскай гаспадаркі,
мяне агарнуў гонар за нашых працаўні-
коў. На вочы навярнулася сляза шчасця
і радасці, і перад затуманеным погля-
дам узнік ідылічны малюнак — абл- і
райвыканкамаўскія чыноўнікі кідаюць
свае кабінеты і бягуць уладкоўвацца
жывёлаводамі і трактарыстамі ў сельс-
кагаспадарчыя прадпрыемствы, каб
атрымліваць там вялікія заробкі.
Прабачце мяне, паважаныя чытачы,

што пішу з пэўным гумарам, аднак мне
ўжо проста абрыдла слухаць і чытаць
усё тое, што кажуць і пішуць пра наша
жыццё як чыноўнікі, так і журналісты з
“чэсных” СМІ. Справа ў тым, што я сам
жыву ў вёсцы, не адзін год адпрацаваў у
аграрнай сферы, і выдатна ведаю, у якім
месцы насамрэч знаходзіцца сельская
гаспадарка Магілёўшчыны.
Больш за тое, выдатна ведаюць гэта і

нашы слаўныя чыноўнікі, і многія

Барыс ВЫРВІЧ

СЕЛЬСКАЯ ГАСПАДАРКА
МАГІЛЁЎШЧЫНЫ:

ТАКІ ВОСЬ «РОСКВІТ»
Александр Лукашенко: “Ничем вас

не удивлю, учить никого не надо:
должна быть жесточайшая дисцип-
лина, ибо вы будете по-прежнему не-
сти на плечах эти нерадивые кол-
лективы, колхозы, совхозы, СПК или
унитарные предприятия… Зарабо-
тал — получай, не заработал — ник-
то на плечах никого нести не будет.
Тем более, что у нас осталось мень-
шинство таких предприятий, кото-
рые не могут работать и подлежат
глубокому реформированию, прода-
же. Поэтому у нас есть все возмож-
ности для того, чтобы людям ска-
зать: будете работать — будете
получать. Не будет работы, буде-
те воровать, растаскивать, как
прежде, хозяйства — тогда ничего и
не получите. Поэтому надо напря-
гать тех руководителей, трудовые
коллективы, которые будут вам
подконтрольны, и ориентировать их
на нормальную работу” - (из отчёта
БЕЛТА о встрече Президента с вновь
назначенными управленцами 27 янва-
ря 2015 года).

кіраўнікі гаспадарак, з якімі я рэгулярна
кантактую, і якія ў адзін голас характэ-
рызуюць яе сапраўдны стан у асноўным
нелітаратурнымі выразамі вялікай рус-
кай мовы.
Ведае сапраўдны стан сельскай гас-

падаркі і кіраўнік краіны Аляксандр Лу-
кашэнка, што добра бачна з вынесеных
у эпіграф яго словаў.
Каб не быць галаслоўным, прывяду

толькі некалькі канкрэтных лічбаў і фак-
таў. Сёння, згодна афіцыйных дадзеных,
на тэрыторыі Магілёўскай вобласці ма-
ецца 15 стратных сельскагаспадарчых
арганізацый, што складае 7,7% ад агуль-
най колькасці стратных арганізацый
вобласці. Сума іх чыстых страт складае
звыш 187 мільярдаў рублёў.
Здаецца, не так ужо і шмат, але, як

кажуць, д’ябал хаваецца ў дэталях. Калі
адкінуць шматмільярдную бязвыплат-
ную дзяржаўную падтрымку сельскагас-
падарчых прадпрыемстваў і арганіза-
цый Магілёўскай вобласці з дзяржаўна-
га бюджэту, то стратнымі будуць ужо
больш за 60% такіх прадпрыемстваў. І
ўсе гэтыя прадпрыемствы без дзяржаў-
ных датацый проста не змогуць існа-
ваць, бо яны ўжо даўно з’яўляюцца фак-
тычнымі банкрутамі. Пра што казаць,
калі зараз у большасці гаспадарак Маг-
ілёўскай вобласці адсутнічаюць абарот-
ныя сродкі на вядзенне бягучай гаспа-
дарчай дзейнасці і выплату заробкаў!
Шмат дзе няма грошай нават на паліва
для таго, каб заправіць сельскагаспа-
дарчую тэхніку, не кажучы ўжо аб срод-
ках на набыццё запчастак для яе пад-
рыхтоўкі да веснавой сяўбы.
Між тым, толькі для правядзення гэ-

тай самай веснавой сяўбы, згодна пад-
лікаў аблсельгасхарчу, Магілёўскай воб-
ласці патрабуецца каля двух трыльёнаў

рублёў. І пакуль што ніхто не ведае, ад-
куль гэтыя грошы ўзяць. Плануецца, што
10% ад гэтай сумы знойдуць самі сель-
гаспрадпрыемствы (цікава, дзе?), ну а
асноўную частку, як звычайна, выд-
зеліць дзяржава з бюджэту ў выглядзе
крэдытаў і г. д.
Аднак колькі ж можна даваць? Самі

праўладныя эканамісты падлічылі, што
за апошнія дзесяць гадоў у сельскую гас-
падарку было ўкладзена каля 40 мільяр-
даў долараў ЗША. На вялікі жаль, гэтыя
шалёныя па беларускіх мерках грашо-
выя ўкладанні ў сельскагаспадарчую
галіну не далі практычна ніякага знач-
нага эфекту. Запазычанасць сельскагас-
падарчых прадпрыемстваў значна пе-
равышае іх гадавую выручку ад рэаліза-
цыі ўсёй вырабленай прадукцыі і нават
апошняму дурню зразумела, што яна
ніколі не будзе пагашана.
І хоць мы добра ведаем аб тым, што

зараз у беларускай дзяржавы няма
сродкаў, каб падтрымліваць стратную
сельскую гаспадарку, аднак не маю сум-
неву, што, безумоўна, на пасяўную яны
будуць знойдзены – за кошт запуску дру-
карскага станка і чарговага вітка інфля-
цыі, якую мы, шаноўныя чытачы, аплоцім
з уласнай кішэні.
Наш зямляк, двойчы Герой сацыялі-

стычнай працы Васілій Канстанцінавіч
Старавойтаў калісьці сказаў, што “Няма
ў свеце такой сілы, якая б прымусіла
калгасніка добра працаваць у калгасе”.
Пакуль гэтага не зразумеюць нашы чы-
ноўнікі ад улады, усе “рэформы” якіх на-
кіраваныя на захаванне той жа калгас-
най  сістэмы  пад  іншымі прыгожымі
шыльдамі, ніякага “росквіту” сельскай
гаспадаркі ў Магілёўскай вобласці і ва
ўсёй нашай краіне чакаць не даводзіц-
ца.
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ПЕРЕЛОМИТЬ НЕ СМОГЛИ

В далёком и ещё вполне благополуч-
ном 2008 году тогдашний глава Прави-
тельства Сергей Сидорский проводил
заседание, посвящённое укреплению
личных подсобных хозяйств граждан.
Премьер открыто признал, что програм-
ма развития и поддержки ЛПХ работа-
ет неэффективно. Всего за два года ко-
личество личных подсобных хозяйств со-
кратилось на 17 тыс. Быстрыми темпа-
ми снижалось поголовье крупного ро-
гатого скота у крестьян, выращивание
зерна и другой сельхозпродукции.
Озабоченность Правительства легко

объяснима. На момент обсуждения в
личных подсобных хозяйствах произво-
дилось около 40% валовой продукции
сельского хозяйства, в том числе 6-8%
зерна, 85-90% картофеля и овощей, 30-
35% молока. Частный сектор, таким
образом, являлся важной основой про-
довольственной безопасности страны,
наряду с государством обеспечивал на-
селение продуктами питания. Но уже в
2008 году было ясно, что с каждым го-
дом в личных подворьях становится
меньше скота, перестают заниматься
огородничеством и обработкой пахот-
ных земель. Особую тревогу вызывало
то, что крестьяне массово отказывались
от содержания коров.

Тимур НЕЗВАНОВ

ГОСУДАРСТВЕННАЯ ПОДДЕРЖКА
ЛПХ СРАБОТАЛА НА ТРИ БУКВЫ

Правительство Беларуси нео-
днократно принимало различные
меры по поддержке и развитию ЛПХ
(личных подсобных хозяйств). Не
стоит объяснять, что без крепкого
и самостоятельного крестьянина-
хозяина у деревни нет будущего. По-
этому на эти цели государство вы-
деляло значительные средства,
принимало законы и постановления,
расширяло налоговые льготы. Но
итоги последнего десятилетия по-
казывают, что положение ЛПХ по-
прежнему оставляет желать луч-
шего, а по ряду позиций его иначе как
катастрофическим не назовёшь.

Сдержать и переломить эти угрожа-
ющие тенденции не смогло ни Прави-
тельство Сидорского, ни Правительство
Мясниковича. Для подтверждения со-
шлёмся на официальные данные
(Сельское хозяйство РБ. Статистичес-
кий сб.: Минск, 2014).

ДЕРЕВНЯ БЕЗ КОРОВ И СВИНЕЙ

Дополнительно подкрепим вышепе-
речисленные данные и выводы на при-
мере местных реалий. В том же 2008
году в климовичской районной газете
«Родная ніва» были обнародованы
весьма примечательные цифры. Их на-
звал председатель Климовичского рай-
онного Совета депутатов Николай Дол-
гун: «В прошлом году в частном секторе
от общего производства по району про-
изведено 95% картофеля, 97% овощей,
13% зерна. У населения закуплено
2415 тонн молока».
Но одновременно «по официальной

статистике 38% деревенских хозяйств
вообще не имеют никакого скота, 67%
— коров, 53% — свиней». При этом Ни-
колай Долгун отметил: «Такая статис-
тика с каждым годом имеет тенденцию
к ухудшению. Только за 2006 год пого-
ловье коров на частных подворьях сни-
зилось на 12%, или на 296 голов. Не
лучшая картина наблюдалась в про-
шлом году (минус 300 с лишним го-
лов)».
Так что бить тревогу о критическом

положении ЛПХ начали задолго до ны-
нешних экономических кризисов и об-
вальных девальваций рубля. И поэто-
му нетрудно представить, какова ситу-
ация теперь, когда государство безус-
пешно пытается сохранить систему АПК
в целом. Тут уж не до частных хозяйств,
хотя без них ни о каком благополучии
сельского населения лучше и не меч-
тать. Но сейчас, в самом деле, быть бы
живу и только. А что будет дальше, пусть
решает новоиспеченный глава Совми-
на Кобяков или любой другой последу-
ющий премьер.

ВОПРОС В ТЕМУ:
«Держат ли ещё коров павловичские

сельчане?» — с таким вопросом мы
обратились к жителю деревни Павло-
вичи Климовичского района Александ-
ру Балобину. По его словам, коров по-
чти не осталось. Два года назад на всю
деревню насчитывалось 22 коровы, в
прошлом году — 15, а сейчас и тех нет.
Александр пофамильно перечисляет
последних хозяев, у которых ещё име-
ются коровы. Получается пять человек.
«Сдали на мясо, так как хлопот много,
а продажа молока себя не оправдыва-
ет», — объясняет он причины отказа
от содержания скота. Раньше специ-
альные подставки, на которые стави-
ли ёмкости для сборщиков молока, сто-
яли у каждой хаты, но это было давно.
Так что сегодня Павловичи почти пол-
ностью перешли на магазинное моло-
ко, а корова-кормилица на наших гла-
зах становится воспоминанием из не-
давнего деревенского прошлого.
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Большого открытия в этом, в общем-
то, нет. Ещё несколько лет назад, вес-
ной 2011 года, главврач областного кож-
но-венерологического диспансера Вик-
тор Суслов рассказал о масштабах рас-
пространения сифилиса и гонореи на
Могилёвщине. В ходе прямой линии,
организованной газетой «Вестник Мо-
гилёва», он поведал, что в самом Моги-
лёве уровень заболеваемости инфек-
циями, передающимися половым пу-
тём, неуклонно снижается. Тем не ме-
нее, в ряде районов области врачам-
венерологам работы хватает. В девяти
районах, в том числе в Климовичском,
уровень заболеваемости сифилисом
превышал среднеобластной показатель

В прошлом году в Климовичском рай-
оне зарегистрировано 7 преступлений,
связанных с незаконным оборотом нар-
котических средств. Много это или мало
для района, где проживает немногим
более 20 тысяч человек? Прямо скажем,
трудный вопрос.
В 2007-м таких преступлений было 6,

в 2010-м — 3, а в 2011-м — 9. Цифры, как
видим, не сильно разнятся друг от друга.
Поэтому более целесообразно задать-
ся вопросом не о раскрытых наркопрес-

По информации Минздрава в четырёх регионах страны уве-
личилось количество умерших от рака в трудоспособном воз-
расте. Портал NAVINY.BY назвал точные сведения: «По дан-
ным Белстата, число умерших от новообразований в трудо-
способном возрасте увеличилось в Минске на 8,9%, в Моги-

Данила МЕСТИЧ

КАЖДЫЙ ЧЕТВЁРТЫЙ, УМЕРШИЙ ОТ РАКА,
БЫЛ В ТРУДОСПОСОБНОМ ВОЗРАСТЕ

лёвской области — на 9,4%, в Витебской — на 1,5%, в Гомель-
ской — на 9,2%». Всего в прошлом году от новообразований
умерло 17309 человек, из них в трудоспособном возрасте ––
4670 человек. Смертность от рака остаётся высокой и нано-
сит серьёзный урон жизни и здоровью населения Беларуси.

Александр ВЛАД

В КЛИМОВИЧАХ И ХОТИМСКЕ
ПРОДАЁТСЯ МАРИХУАНА
Давно пора признать, что наркома-

ния в белорусском обществе стала
обычным, если не обыденным явле-
нием. Да, страшное социальное зло,
погубленные молодые жизни, тонны
арестованных наркотиков и тыся-
чи посаженных наркоманов. Но когда
ядовитые таблетки и дьявольские
порошки продаются-покупаются в
забытых Богом и властями район-
ных городках, это уже не кошмар, это
— наша с вами жизнь.

туплениях, а о реальном или хотя бы при-
мерном количестве наркоманов в горо-
де. Известно, что специалисты рекомен-
дуют увеличивать официальное количе-
ство наркоманов в десять раз. Последний
раз, много лет назад, официально обна-
родованные данные гласили, что на учё-
те в Климовичском РОВД стоит 24 нар-
комана. Умножим на 10 и задумаемся,
почему с тех пор такие сведения пере-
стали называть в открытых источниках.
Предполагать, что за прошедшие годы

количество наркоманов уменьшилось,
разумеется, абсурдно. И, кстати, уже те-
кущий январь начался с событий, под-
тверждающих, что рассадники наркома-
нии по-прежнему рядом с нами. В янва-
ре был задержан климовчанин, хранив-
ший дома марихуану. Наркотик был при-
обретён в Хотимске. Ещё одно уголов-
ное дело возбудили в отношении жите-
ля Кричева, купившего в Климовичах всё
ту же марихуану.
Признаем честно, страну захлестнул

наркотический вал, о подлинных разме-
рах которого мы не можем судить даже
приблизительно. Но уже одно то, что нар-
котики сегодня распространяются в де-
ревнях и провинциальных райцентрах,
показывает, на краю какой смертельно
опасной пропасти балансирует Бела-
русь.

Елена ПОЛЯКОВА

СТЫДНОЕ ЛИДЕРСТВО
Каких только проблем не хватает сегодня в Климовичах! Фактически

лежит сельское хозяйство, дышит на ладан убыточная промышленность,
район покидают молодёжь и специалисты, а оставшееся население выми-
рает буквально на глазах. Но, оказывается, всего этого мало, к бедам и
напастям добавилась ещё одна хворь, самая настоящая стыдная болезнь.

в 2-3 раза.
Что же произошло за последнее вре-

мя? В 2013 году, по сведениям ИА «Мо-
гилёвские ведомости», «в регионах Мо-
гилёвской области растёт количество
поражённых венерическими заболева-
ниями». В некоторых районах области
заболеваемость сифилисом в общей
сложности увеличилась почти вдвое.
Показательно, что в «венерическом»
перечне снова оказались Климовичи:
«Наибольшая заболеваемость сифили-
сом в Климовичском, Кричевском, Крас-
нопольском, Дрибинском и Мстиславс-
ком районах». Как видим, подхватить эту
опасную инфекцию в наших краях не
боятся.

И вот об очередной вспышке ИППП
среди климовчан вновь передало ИА
«Могилёвские ведомости». Характерно,
что в прошлом году в целом по области
было зарегистрировано свыше 15 ты-
сяч больных инфекциями, передающи-
мися половым путём (на 3,3 тысячи
меньше, чем в 2013 году). Как отметил
главврач областного кожвендиспансе-
ра Виктор Суслов: «Уровень заболева-
емости сифилисом и гонореей один из
самых низких за последние 20 и 30 лет
соответственно». Тем не менее, по его
словам, «уровень заболеваемости си-
филисом в 4-5 раз выше областных по-
казателей в Климовичском и Чериковс-
ком районах».
Похоже, что у нас в Климовичах, не-

смотря на завал экономики, многим
некуда девать энергию. Во всяком слу-
чае, половую, что подтверждают выше-
приведённые данные.
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Тем, кто  знал Немцова
только по интервью, даже
сложно представить, сколько
людей могут сказать о нём ис-
ключительно добрые слова
без пафоса и даже без поли-
тики. Тысячи! Это был чело-
век-праздник, умница, фее-
рический оптимист, в каком-
то смысле политический Ро-
бин Гуд, в существование ко-
торых в наше время просто
сложно поверить…
И вот теперь его нет. Убит

четырьмя выстрелами в спи-
ну.
Зло сейчас победило.
Не буду говорить о полити-

ке, не буду говорить о тыся-
чах, десятках тысяч, сотнях
тысяч людей, которые благо-
дарны Борису за то, что он
был. Скажу о себе.
У меня на память от Нем-

цова остались часы. Однаж-
ды так получилось, что пря-
мо в день  рождения мне
надо было быть в Москве. И
впопыхах, выезжая из дома,
я забыла мобильник. Часов
никогда не носила, а потому
оказалась в Москве, абсо-
лютно дезориентированная
во времени.
Слово за слово и Борис го-

ворит: «Лучше сама скажи,
что тебе подарить на день
рождения. Иначе повезёшь в
Минск полутораметровую
матрёшку».
Ну я и сказала: «Часы. Ка-

кие-нибудь самые простень-
кие».  Хотя, честно говоря,
сама я намеревалась купить
новый мобильник. Но попро-
сить телефон в качестве по-
дарка посчитала неправиль-
ным, потому как слишком до-
рого. А часы ведь копейки сто-
ят.
Через какое-то время мне

были с добрыми пожелания-
ми вручены часы. Простень-
кие, как я и просила. Без на-
воротов и цыганщины.
Сколько  лет после того

прошло, я уже точно не ска-
жу. Год, два, три… Но однаж-
ды часы остановились и были
закинуты в какую-то шуфляд-
ку. Потом, разбирая всякий

Светлана КАЛИНКИНА, Народная Воля

ЗЛО ПОБЕДИЛО

Когда такое случается,
перестаёшь верить в выс-
шую справедливость, в
Божий замысел существо-
вания этого мира, в обяза-
тельную победу добра над
злом.

хлам, я даже хотела их выб-
росить, но почему-то сама
себя остановила: «А с чего
это я всё выбрасываю? Люди
же как-то чинят поломавши-
еся вещи…»
Зашла в Дом быта, показа-

ла часы.
На меня там посмотрели,

как на идиотку: «Мы не помо-
жем».

— Что, одноразовые?
— Женщина, это  ваши

часы?
— Мои…
— А вы на них смотрели?
— ???
— Ну, буковки не пробова-

ли читать?
— Нет вообще-то, — расте-

рялась я. — Это подарок.
И я, наверное, впервые

посмотрела на эти часы не
как на стрелки, показываю-
щие время, а как на часы.

— Jean Perret, — подтвер-
дил часовщик. – Номерные.
C cапфирами. Вам не к нам,
вам в магазин швейцарских
часов надо. Батарейку поме-
няют.
Я была в шоке. Я никогда и

никого не развожу на доро-
гие подарки. А тут даже тол-
ком не поблагодарила чело-
века.

Вернее, потом уже побла-
годарила, но сильно подо-
зреваю, что он даже не очень
понял, за что.
Он позвонил, когда стало

известно, что в Минске на ак-
ции протеста после прези-
дентских выборов задержа-
ли россиян. И девушка среди
них была. Он просил в пер-
вую очередь побеспокоиться
именно о девушке – пере-
дать на Окрестина воду, вещи.

— Да у нас уже на конвей-
ер такие передачи поставле-
ны – всем передают, не толь-
ко родственникам и знако-
мым. Не волнуйся.

— Нет, ты проследи. А то
ваши там дурят, считая, что
все русские — мудаки…
В этом был весь Немцов.

Свой и среди олигархов, и
среди пионеров-революцио-
неров. Умеющий выпить вод-
ки с бастующими шахтёрами
и коллекционное вино на ко-
ролевском приёме. Способ-
ный делать дорогие подарки
без повода и нужды, и забы-
вать об этом. Думать о тех,
кого даже не знает.
Человек со  стержнем, с

понятиями  о добре и зле.
Большой оптимист и отчаян-
ный фаталист, наверное…

Сегодня зло победило.
Бориса нет.
Часы идут.

КЛІМАВІЦКАЯ ІНФА-ПА-
НАРАМА:
Сегодня молодому поко-

лению трудно предста-
вить масштаб личности
Бориса  Немцова . В 90-е
годы он по праву считался
одним из самых перспек-
тивных политиков на по-
стсоветском простран-
стве. На карьерной лест-
нице дорос до первого заме-
стителя  председателя
Правительства Российс-
кой Федерации. В допутин-
ский период рассматри-
вался как возможный пре-
емник Бориса Ельцина, на
что намекал и сам Ельцин.
Трагическая смерть Нем-
цова многих  заставит
вспомнить, кем он был и
кем он мог стать, если бы
российская история разви-
валась иначе, чем при Пу-
тине. Про Бориса Немцова
ещё напишут книги, сни-
мут фильмы, он будет в
учебниках и энциклопедиях.
Хотя, конечно, жаль, что
всё так ужасно закончи-
лось.



Клімавіцкі грамадска-палітычны бюлетэнь
Адказны за выпуск: Аржанцаў Сяргей Юр’евіч
Адрас: Клімавічы, вул. Леніна, д. 27а, кв.15.

Надрукавана на ўласным абсталяванні. Наклад 299 асобнікаў
Распаўсюджваецца бясплатна

ІНТЭРНЭТ-БІБЛІЯТЭКА KAMUNIKAT.ORG:
КНІГІ, ГАЗЕТЫ, ЧАСОПІСЫ, АЎДЫЁ, ВІДЭА
Праект “Беларуская інтэрнэт-бібліятэка Kamunikat.org”, які

рэалізуе Беларускае гістарычнае таварыства, існуе з 2000
году і арыентаваны на збор незалежных беларускіх выдан-
няў. На сайце www.kamunikat.org можна знайсці кнігі, газеты,
часопісы, аўдыё і відэа. А ў раздзеле “Перыёдыка” знаход-
зяцца ўсе нумары “Клімавіцкай Інфа-Панарамы” за 2012,
2013 і 2014 гг.

ЗВЯРНУЦЬ УВАГУ!!!
У інтэрнэце пачала дзейнічаць КЛІМАВІЦКАЯ СТАРОНКА,

якую размясціла сацыяльная сетка Укантакце. Гэта — Су-
полка актуальных гарадскіх навін, Суполка тых, хто любіць
родны горад Клімавічы. На старонцы шмат фатаграфій, на-
віны, падзеі, спасылкі на цікавыя сайты.
Далучайцеся, супрацоўнічайце, рэкамендуйце сваім знаё-

мым!
Адрас КЛІМАВІЦКАЙ СТАРОНКІ - vk.com/klimavichy

НОВОСТИ РЕГИОНА

ФЕСТИВАЛЬ КВН
В Климовичах началась подготовка к проведению от-

крытого районного фестиваля команд КВН. Он состо-
ится 1 апреля на базе районного Центра культуры. Орга-
низаторы ставят своей целью развитие и совершен-
ствование движения КВН в Климовичском районе. Также
будут отобраны команды для участия в турнире обла-
стной лиги КВН. Ознакомиться с Положением о прове-
дении фестиваля можно на сайте климовичской газе-
ты «Родная ніва».

АРЕНДНЫЙ ДОМ
По информации, обнародованной облисполкомом, в

этом году собираются построить арендное жильё в
Климовичах и Костюковичах. Согласно сведениям коми-
тета по архитектуре и строительству облисполко-
ма, в этих райцентрах построят 60-квартирные аренд-
ные дома. Это позволит облегчить решение жилищно-
го вопроса в провинции.

ОТКРЫТЫ ФАКУЛЬТАТИВЫ
Учащиеся городских школ в Климовичах каждую суб-

боту собираются в гимназии и вместе готовятся к
экзаменам по химии  и биологии. Телерадиокомпания
«Могилёв» рассказала, что для открытия школьного
факультатива здесь выделили время из часов школь-
ного компонента. А в следующем году намечено доба-
вить в список межшкольных факультативов гумани-
тарные дисциплины. Кроме того планируется органи-
зовать подвоз на эти дополнительные занятия детей
из сельской местности.

Житель Могилева выиграл суд против местного магази-
на. Максим Кондратенко требовал вернуть ему 18 тысяч
рублей, которые он потратил на "бесплатные" полиэтиле-
новые пакеты, когда покупал продукты. Кроме того, парень
требовал взыскать с торговой сети 2 миллиона рублей в
качестве компенсации морального вреда. Ленинский рай-
онный суд города стал на сторону покупателя и частично
удовлетворил иск. В результате Кондратенко получил ком-
пенсацию в 18 тысяч рублей. Еще столько же судья поста-
новила выплатить ему в качестве моральной компенса-
ции. Кроме того, магазин заплатит 540 тысяч судебных из-
держек.
Максим Кондратенко говорит, что отстаивал свои граж-

данские права, которые ему гарантирует правительствен-
ное постановление №703 от июля 2014-го, согласно кото-
рому все упаковочные пакетики в магазинах должны быть
бесплатными.
Кондратенко: "Вышло постановление Совета министров.

Я решил проверить, работает ли оно. Хотя с момента вступ-
ления постановления в законную силу прошло полгода, в
магазинах пакетики были платные. Я поинтересовался у
продавцов, знакомы ли они с этим постановлением, рабо-
тают ли они в соответствии с ним. В результате продавцы
сказали, что не знакомы. Руководство их ни с чем не зна-
комило".
Парень говорит, что для него в этом деле главными были

не деньги, а дело принципа. Почему он должен платить за
то, что должно быть в магазинах бесплатным? Он надеет-
ся на то, что его судебный процесс получит резонанс.
Юрист независимого профсоюза радиоэлектронной про-

мышленности Александр Хамратов, который помогал в со-
ставлении иска Максиму Кондратенко, отмечает, что по-
становление Совмина в Могилеве выполняют далеко не
все продавцы.

"Но в некоторых торговых центрах с этим проблем нет.
Бесплатной должна быть упаковка товара, который не име-
ет самостоятельной упаковки. Например, это фрукты, не-
которые пищевые продукты, хлеб, рыба и т.д. То есть все,
что нужно во что-то завернуть либо упаковать".
Хамратов отмечает, что судебное решение положитель-

ное, но моральная компенсация очень мала. Судья по-
считала, что она не должна превышать размер матери-
альной. Этот момент Максим Кондратенко при помощи
Александра Хамратова собирается обжаловать в касса-
ционном порядке.

СПРАВКА: Согласно п. 25 постановления Совета мини-
стров №703 от 22 июля 2014 года, продавец обязан пере-
дать покупателю товары надлежащего качества в таре или
упаковке, за исключением товаров, которые по своему ха-
рактеру не требуют помещения в тару или упаковку. Това-
ры передаются покупателю в упакованном виде без взи-
мания за упаковку дополнительной платы. Вид упаковки
определяется продавцом. Исключение составляют упаков-
ки тортов, наборов пирожных, напитков, продаваемых в
розлив, стоимость которых включается в розничную цену
товаров.

ПОКУПАТЕЛЬ
ОТСУДИЛ У МАГАЗИНА

36 ТЫСЯЧ РУБЛЕЙ ЗА...
ПЛАТНЫЕ ПАКЕТЫ

Житель Могилева доказал, что запаковывать товар
продавцы должны бесплатно, сообщает Еврорадио.

http://www.kamunikat.org

